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Na své 5. øádné valné hromadì konané dne 30. 5. 2002
rozhodla AK ve smyslu èl. 11.1 Stanov o ukonèení èin-
nosti a zru�ení AK bez likvidace slouèením se SKIP (Ob-
èanský zákoník § 20j), a to za podmínek pøedbì�nì pro-
jednaných s výkonným výborem SKIP a stanovených
v návrhu dohody o slouèení � viz zápis a usnesení http://
www.nkp.cz/o_knihovnach/konsorcia/Obsah.htm.

Výkonný výbor SKIP projednal s koneènou platností
návrh dohody o slouèení s AK dne 20. 6. 2002 a tého�
dne byla dohoda obìma pøedsedy podepsána. Dohoda
vstoupila v úèinnost dnem 30. 6. 2002.

V. Balík, èervenec 2002

Deset konferencí Knihovny souèasnosti

Pøed pìti, sedmi lety jsme mohli sledovat v odborném
tisku diskusi o presti�i knihovnického oboru, nebo spí�e
postesknutí nad jeho nedoceòováním. Myslím, �e
s takovou diskusí bychom ji� dnes moc neuspìli. Máme
øadu nových budov knihoven (a to nejen v Brnì a
v Liberci), knihovní zákon, rozvojové projekty výzkumù,
granty, a máme také knihovnické konference Knihovny
souèasnosti. Ta leto�ní u� byla desátá.

Pøi hledání pojetí knihovnické stì�ejní akce jsme usi-
lovali o univerzálnost, která by se projevovala jak jejím
spoleèným poøadatelstvím, tak jejím obsahem, jen� by
nebyl zamìøen jen na nìkterý typ knihoven. Vedle novì
vzniklého Sdru�ení knihoven to byl tradièní Svaz knihov-
níkù a informaèních pracovníkù a o spolupoøadatelství
bylo po�ádáno i Ministerstvo kultury a jeho poradní or-
gán Ústøední knihovnická rada. I kdy� knihovnická èin-
nost je rozmanitá, bylo ji� v závìru první konference
v roce 1993 stanoveno na pøí�tì za nosné téma Slu�by
knihoven, které se ji� nikdy nemìnilo.
     Spoleèné poøadatelství profesních organizací dávalo
pøedpoklady k vysoké náv�tìvnosti. Spoleènì jsme ob-
jí�dìli vytipovaná místa na èesko-moravském pomezí a
první dva roèníky se konaly v Hradci Králové, v kulturním
zaøízení Aldis. Mìsto svými ubytovacími kapacitami sice
dostaèovalo pro 150 úèastníkù první konference, av�ak
technické problémy tohoto centra o rok pozdìji (hluènost
instalací jiných akcí v prùbìhu jednání) vedla ke zmìnì.
Pro tøetí roèník konference bylo vybráno �kolicí Junior
centrum v Seèi. Jde o úèelovì vybudovaný areál s uby-
tovacím pavilonem a� pro 400 úèastníkù, tøemi rozsáhlý-
mi uèebnami v jiném pavilonu (dvakrát pro 100 a jednou
pro 60 osob) a pavilonem s konferenèním sálem pro 300
osob a s jídelnami. Øekli bychom ideální pøedpoklady,
av�ak pøetrvávající nevýhodou stále je, �e prostøedí pavi-
lónù pøevá�nì odpovídá dobì vzniku pøed tøiceti lety a
právní restituèní problémy neinspirovaly provozovatele
tohoto centra k potøebným investicím.
     Konference pøitahuje zejména svým obsahem. Toho
si jsou poøadatelé vìdomi a náplò jednání je v�dy konci-

pována tak, aby témata pro plénum nebo  sekce byla v�dy
aktuální,  a myslím, �e nikdy nedalo velkou práci je sta-
novit. Podnìty jsme probírali a navrhli na Radì Sdru�ení
knihoven a definitivní verzi schválili v Ústøední knihov-
nické radì. Kromì nápadu bylo v�ak dùle�ité vybrat mo-
derátory, kteøí se ujali jednotlivých tematických blokù,
vyzvali potencionální referenty a zajistili tak program,
s ním� konference pøicházela ke svým úèastníkùm.
     Má-li mít konference pracovní charakter, usilujeme-li
o výmìnu názorù èi diskusi, nelze jednat jen v �irokém
plénu, ale spí�e v ú�eji vymezených sekcích. To platilo
jak pro první konferenci, tak i pro tu poslední. Zatímco
první dvì konference poøádané v Hradci Králové byly
dvoudenní, od tøetího roèníku jsou na Seèi konference
tøídenní s ustálenými zvyklostmi. První den je vìnován
spoleènému jednání v plénu, druhý den probíhají v jiném
pavilonu odborné sekce a závìreèný den je opìt  spoleè-
ným jednáním. Jednací prostory jsou tìmi limitujícími
mantinely, v nich� se organizace konference pohybuje.
     Sledujeme-li organizaci jednotlivých konferencí, mù-
�eme zaznamenat vývoj, a to snad po v�ech stránkách. Po
ekonomické stránce zaji��uje v�echny náklady Sdru�ení
knihoven a s pøedstihem je úètuje úèastníkùm konferen-
ce. Sdru�ení je také vydavatelem sborníku pøíspìvkù, který
je pøipraven tak, aby byl k dispozici pøi prezenci. Od úst-
ních projevù s doprovodem nejvý� zpìtného projektoru
na slidy v prvních roènících jsou dnes konference bez in-
ternetu nepøedstavitelné. Pro poøadatele bylo presti�ní
otázkou jeho zaji�tìní tak, aby mohl být soubì�nì
k dispozici v rùzných uèebnách i budovách. To se v�ak
podaøilo a� na 10. konferenci a to je�tì nezávisle na maji-
teli areálu �kolicího centra.
     Technické podmínky jsou sice nezbytné, ale podstatu
konference vytváøí pøedev�ím její obsah. Témata pro spo-
leèná jednání v plénu odpovídala probíhajícím aktuálním
problémùm � transformaci knihoven v souvislosti se správ-
ními reformami, modernizaci knihovnických procesù,
otázkám legislativy nejen v souvislosti s pøípravou a vy-
dáním knihovního zákona, ale otázkám spojeným s roz-
vojem knihoven vùbec. V odborných sekcích pøeva�ova-
la problematika spojená s automatizací knihovnických èin-
ností a internetem, øe�ily se otázky  vzdìlávání, profilace
knihovního fondu a jeho ochrany, bibliografického a in-
formaèního pùsobení, elektronických zdrojù a dal�í.
Vzhledem k dynamiènosti knihovnictví nebylo pøíli� ob-
tí�né aktuální témata stanovit a po�ádat o referát pøíslu�-
né odborníky. Na jubilejní 10. konferenci byl z podnìtu
a úsilím J. Burgetové zorganizován velmi zajímavý Den
francouzských knihoven, na který pøijelo �est kolegù
z Paøí�e a jiných mìst Francie.
     Pro poøadatele je snad nejvìt�ím zadostiuèinìním
vzrùstající zájem o konference. Proti prvním roèníkùm
je poèet úèastníkù dvojnásobný, pøítomnost 330 knihov-
níkù ze v�ech typù knihoven na 10. konferenci o tom
dostateènì svìdèí. Náklad sborníku 250 výtiskù se mezi
úèastníky roze�el a pro dal�í zájemce byl proto vyroben
dotisk. Jde tedy o konference, které se zapsaly ji� do
souèasnosti knihoven trvale svým významem, a myslím,
�e nezbývá, ne� v nich pokraèovat. Bøímì organizaèních



202 NÁRODNÍ KNIHOVNA, 13, 2002, è. 3

prací spoèívá na dvou knihovnách � Studijní a vìdecké
v Hradci Králové a Moravské zemské v Brnì, které za-
ji��ují pøípravu tak, aby úèastníci konference  mìli po-
cit, �e v orga-nizaèním zázemí v�echno klape, a mohli
se vìnovat vlastnímu jednání. Cenné je, �e knihovny tyto
konference pøipravují v celém rozsahu samy a  na úrov-
ni, která odpovídá �souèasnosti�.

Jaromír Kubíèek
MZK Brno

Semináø o soudobé hudbì v Brnì

V polovinì leto�ního kvìtna v Brnì probìhl dvoudenní
semináø pro hudební knihovníky, vìnovaný informacím
o soudobé hudbì. Hudební oddìlení Knihovny Jiøího Ma-
hena touto poøadatelsky a hostitelsky vzornì pøipravenou
akcí vstoupilo do oblasti �ir�ího vzdìlávání knihovníkù
hudebních knihoven, a to bezesporu imponující formou.
Pøipravený pøedná�kový program je proponován do ètyø
cyklù a vytváøen byl mj. na  základì zdej�í vynikající spo-
lupráce hudebního oddìlení KJM s profesory a studenty
katedry hudební vìdy Filozofické fakulty Masarykovy
univerzity. Klade si za cíl pøedstavit tvorbu skladatelù
evropské hudby 20. století v jejích základních stylových
podobách, ale i s mo�ností bli��ího pohledu na èeskou
hudbu 70. a 90. let èi na hudbu vytváøenou pro divadlo.
Na øadu by mìl pøijít také analytický pohled na jazzovou
a populární hudbu vèetnì její mediální podoby.

14. a 15. kvìtna 2002 mìlo zaplnìné auditorium pøed-
ná�kového sálu v novì rekonstruované budovì ve Strat-
tenbachovì paláci pøíle�itost zaposlouchat se poprvé do
hudebními ukázkami provázeného výkladu o stylových
promìnách a základních proudech evropské hudby prvé
poloviny 20. století, posléze pak i do problematiky Nové
hudby a hudební avantgardy po druhé svìtové válce. Obou
témat se s erudicí sobì vlastní ujal profesor Milo� �tìd-
roò z katedry hudební vìdy FF MU, jen� své posluchaèe
zaujal nejen zajímavým obsahem, nýbr� i �armem svého
podání. Hostitelé nabídli úèastníkùm je�tì dal�í zajímavé
akce, mezi nimi� se velkému zájmu tì�ily napø. náv�tìva
Ha-divadla, komorní koncert pùvodních skladeb mladé-
ho souboru Czaldy waldy èi exkurze do studií Èeského
rozhlasu Brno.

Jana Navrátilová
Mìstská knihovna v Praze

Druhá èást úspì�ného vzdìlávacího semináøe Soudo-
bá hudba poøádaného Knihovnou Jiøího Mahena v Brnì
probìhla 15.-16. øíjna 2002. I toto pokraèování s sebou
neslo skvìle pøipravený a pestrý program, jeho� páteøí
byly opìt pøedná�ky profesora Milo�e �tìdronì. Tento-
krát se semináø tematicky zamìøil na brnìnskou sklada-
telskou elitu 70.-90. let (pøedev�ím Jana Nováka, Josefa

Berga, Aloise Piòose a Miroslava I�tvana) a na mladé au-
tory spjaté se soubory Agon, Camerata Brno a DAMA
DAMA. Úèastníci tak mìli mo�nost dozvìdìt se øadu cen-
ných poznatkù o hudbì nedávno minulé a doplnit si tak
vìdomosti nejen z oblasti vá�né hudby, ale èásteènì i hud-
by populární. Informacemi nabytý výklad okoøenìný osob-
ními vzpomínkami profesora �tìdronì, hojnì doplnìný
hudebními ukázkami a èetnými souvislostmi z nehudebního
prostøedí, v�ak nepostrádal ani humorné ladìní.

Kromì ji� zmínìných pøedná�ek byla pro úèastníky
pøipravena øada dal�ích akcí. Hned po úvodním milém
pøivítání øeditelkou KJM Libu�í Nivnickou následovala
zajímavá beseda s re�isérem, dramatikem a hercem
v jedné osobì Arno�tem Goldflamem, bìhem které se
v�em pøítomným naskytla pøíle�itost blí�e se seznámit
s divadelním a hereckým prostøedím. Velmi milým zpes-
tøením bylo i úterní veèerní neformální setkání v Kleinovì
paláci spojené s písnièkami Jiøího Suchého a Jiøího �litra
v podání studentù DiFa JAMU.

Velkému zájmu ze strany úèastníkù semináøe se tì�ily
i dvì závìreèné exkurze. Nejprve na�e kroky zamíøily do
novì postavené a architektonicky zajímavým zpùsobem øe-
�ené Ústøední knihovny FF MU, která se mù�e jako první
knihovna ve støední Evropì py�nit samoobslu�ným výpùjè-
ním zaøízením pro ètenáøe. Poté jsme je�tì mìli mo�nost
zhlédnout hudební oddìlení Moravské zemské knihovny.

Dvoudílný vzdìlávací semináø se tak stal nejen velmi
pøínosnou investicí do vzdìlání hudebních knihovníkù,
ale i místem velmi milého setkání s hudbou a pøedev�ím
vzácnými lidmi. Ná� dík za pøíjemnì strávené dny patøí
pøedev�ím poøadatelské Knihovnì Jiøího Mahena a v�em
dal�ím, kteøí se na organizaci akce podíleli. Do budoucna
si snad mù�eme jenom pøát, aby se aktivity tohoto druhu
rozvíjely i nadále.

Jana Bajerová
Národní knihovna ÈR

Zasedání Komise pro slu�by

Ve dnech 29. a 30. kvìtna 2002 zasedala v Moravské
zemské knihovnì v Brnì Komise pro slu�by pøi Národní
knihovnì ÈR, která je poradním orgánem øeditele NK ÈR
pro otázky knihovnických a informaèních slu�eb a jejich
koordinace v ÈR1). Jednání Komise bezprostøednì nava-
zovalo na semináø Online slu�by v knihovnách2), na je-
ho� tematickém zamìøení i faktickém prùbìhu se její èle-
nové  významnì podíleli. Vlastní jednání Komise se sou-
støedilo zejména na praktické otázky, které v souladu se
zmìnami legislativního rámce (knihovní zákon, autorský
zákon, ochrana osobních údajù) knihovny musí øe�it pøi
poskytování slu�eb u�ivatelùm a na zmìny v organizaci
dal�í práce v Komisi.

�Legislativní� blok zahájila dr. Èadková z Mìstské
knihovny v Praze, která podrobnì probrala postup knihov-
ny v otázkách ochrany osobních údajù, zejména ve svìtle
zku�eností s kontrolou Úøadu pro ochranu osobních úda-
jù. Na ni navázal dr. Hemola spornými otázkami, které


